

Looking for young filmmakers from Germany and Scandinavia!

Scholarship for Film Workshop “Transformation”

Jamlitz, 15.11.–24.11.2024

Jamlitz is a small village in Lower Lusatia with a picturesque natural landscape, the history of an artists' colony and a war and post-war trauma.

Between 1943 and 1945, the Lieberose **satellite camp** was established in Jamlitz, one of the more than 90 subposts of Sachsenhausen concentration camp. A total of 8,000 prisoners passed through the Lieberose satellite camp, of which about 7,000 were Jews. At the end of January 1945, when the Red Army invaded Germany, the Lieberose satellite camp was closed. From 1945 to 1947, the **special camp No.6 Jamlitz** of the Soviet secret service NKVD was located on the camp grounds. About 10,200 people were imprisoned in the special camp No. 6 Jamlitz.

The 10-day film workshop “Transformation”, which will take place in Jamlitz from 15.11. to 24.11.2024, invites six young filmmakers with a German or Scandinavian background to deal with the trauma of the place through film and photography. **The aim is to realize artistic projects that contribute to the transformation process of the location.** It is important to find your own artistic expression within the theme and to be open to experimentation. Creativity and fresh perspectives are welcome!

For the duration of the workshop, participants will receive **a grant of €500** plus accommodation in Jamlitz and reimbursement of travel costs and meals. The presentation of the artistic projects will take place on 24.11. at a closing event in Jamlitz.

The film workshop on the topic of “Transformation” is organized by *Kunst und Kultur Jamlitz gemeinnützige UG* in the context of the exhibition **“Scandinavian artists’ colonies meet the Jamlitz artists’ circle”**, 17 November-15 December 2024. Kunst und Kultur Jamlitz is a non-profit cultural initiative founded in 2023 with the aim of promoting and organizing art and culture in the field of tension between the past and present of Jamlitz.

The development of art and culture in Jamlitz can make a valuable contribution to dealing with the trauma of the place, provide a positive impulse for the place itself, but also have an impact on the world.

If you are interested in the workshop, please fill out the online questionnaire and we will get back to you as soon as possible! We look forward to receiving numerous applications!

<https://forms.gle/b9kZE3YbQ9h2qTYo7>

The former artist colony Jamlitz:

<https://www.kuenstler-jamlitz.de/>

The camps at Jamlitz:

<https://die-lager-jamlitz.de/>

Follow us on Instagram:

<https://www.instagram.com/kunstundkultur.jamlitz>

Junge Filmschaffende aus Deutschland und Skandinavien gesucht!

Stipendium für Film Workshop “Transformation”

Jamlitz, 15.11.–24.11.2024

Jamlitz ist ein kleines Dorf in der Niederlausitz mit pittoresker Naturlandschaft, der Geschichte einer Künstlerkolonie und einem Kriegs- bzw. Nachkriegstrauma.

Zwischen 1943 und 1945 entstand in Jamlitz **das Außenlager Lieberose**, eines der mehr als 90 Nebenstellen des KZ Sachsenhausen. Insgesamt gingen 8.000 Häftlinge durch das Außenlager Lieberose, etwa 7.000 davon waren Juden. Ende Januar 1945, als die Rote Armee in Deutschland einmarschierte, wurde das Außenlager Lieberose aufgelöst. Von 1945 bis 1947 befand sich auf dem Lagergelände das **Speziallager Nr. 6 Jamlitz** des sowjetischen Geheimdienstes NKWD. Etwa 10.200 Personen waren im Speziallager Nr. 6 Jamlitz inhaftiert.

Der 10-tägige Film-Workshop zum Thema “Transformation”, der zwischen 15.11. und 24.11.2024 in Jamlitz stattfindet, lädt sechs junge Filmschaffende mit deutschem bzw. skandinavischem Hintergrund ein, sich filmisch und fotografisch mit dem Orts-Trauma auseinanderzusetzen. **Dabei sollen künstlerische Projekte realisiert werden, die zum Transformationsprozess des Ortes beitragen.** Wichtig dabei ist, einen eigenen künstlerischen Ausdruck innerhalb des Themas zu finden und für das Experimentieren offen zu sein. Kreativität und frische Perspektiven sind willkommen!

Für den Zeitraum des Workshops bekommen die Teilnehmer*innen **ein Stipendium in Höhe von 500 €** zuzüglich Unterkunft in Jamlitz und die Erstattung von Fahrtkosten und Verpflegung. Die Präsentation der künstlerischen Projekte findet am 24.11. bei einer Abschlussveranstaltung in Jamlitz statt.

Der Film-Workshop zum Thema “Transformation” wird durch die *Kunst und Kultur Jamlitz gemeinnützige UG* im Kontext der **Ausstellung “Skandinavische Künstlerkolonien begegnen dem Jamlitzer Künstlerkreis”**, 17. November-15. Dezember 2024, organisiert. Die Kunst und Kultur Jamlitz ist eine Non-Profit-Kulturinitiative, gegründet 2023. Sie hat den Zweck, Kunst und Kultur im Spannungsfeld zwischen Geschichte und Gegenwart des Ortes Jamlitz zu fördern und selbst durchzuführen.

Die Entwicklung der Kunst und Kultur in Jamlitz kann einen wertvollen Beitrag zur Verarbeitung des Orts-Traumas leisten, einen positiven Impuls für den Ort selbst geben, aber auch in die Welt hineinwirken.

Solltest Du Interesse am Workshop haben, fülle den online-Fragebogen aus und wir melden uns zeitnah bei Dir! Wir freuen uns auf die zahlreichen Bewerbungen!

<https://forms.gle/b9kZE3YbQ9h2qTYo7>

Die ehemalige Künstlerkolonie Jamlitz:

<https://www.kuenstler-jamlitz.de/>

Die Lager in Jamlitz:

<https://die-lager-jamlitz.de/>

Folge uns auf Instagram:

<https://www.instagram.com/kunstundkultur.jamlitz>